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1. Introducció i breus antecedents 
 

El passat 14 de novembre, l’ACTIG va organitzar el XVIII Fòrum TIGSIG. Durant el 

matí d’aquella jornada es van fer presentacions estructurades en quatre blocs 

corresponents a les quatre mirades dels agents de la quàdruple hèlix (Administració, 

Societat, Empresa, Recerca i Universitat). Dins de cada bloc es va establir un diàleg 

entre dos ponents de perfil diferenciat en quant a la seva expertesa sobre la 

geoinformació (perfil més tècnic i de productor versus un perfil més d’usuari i 

consumidor). A la tarda, d’acord també a aquests quatre blocs es van fer 20 

presentacions de 5 minuts en el format “BITSDESIG”per tal de donar a conèixer 

diverses experiències relacionades. 

 

L’organització del Fòrum va servir per iniciar un diàleg sobre alguns temes bàsics 

sobre els que es vol aprofundir al llarg de quatre jornades que es realitzaran entre 

gener i abril del 2020, una cada mes, en el que s’ha anomenat “Debats sobre 

Geoinformació” 

 

Durant el Fòrum es va entregar a totes les persones participants una primera proposta 

orientativa de temes clau suggerits pel Grup de Treball de la Junta de l’ACTIG en 

col·laboració amb les universitats i centres de recerca (CREAF, LIGIT_UAB i SIGTE 

de Girona) a tall d’exemple i amb l’objectiu d’escalfar motors de cara a les jornades 

mensuals que es faran el 2020. 

 

L’objectiu final d’aquests debats es arribar a generar un document estratègic de com 

el sector veu la geoinformació a Catalunya (àmbits de millora a partir d’una reflexió 

crítica). 

 

A continuació presentem un resum dels resultats del debats de l’ Hèlix Societat 

organitzat el passat 17 de febrer. 
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2. Desenvolupament de la jornada 
 

Aquesta sessió de treball va tenir lloc el dia 17 de febrer de 2020, en horari de 17 a 

20 hores, Ca l’Alier, al carrer Pere IV, 362 de Barcelona. 

 

Els objectius d’aquesta sessió eren, bàsicament, els següents: 

• Identificar els principals reptes en relació a grans temes clau 

• Potenciar las reflexió critica i estratègica de cara al futur de la geoinformació a 

Catalunya. 

• Fomentar el networking i la col·laboració de cara a la possible implementació 

de mesures. 

 

Per assolir aquests objectius, es va seguir aquest ordre del dia: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
Els debats en grups es van fer seguint la dinàmica d’un Word Cafè. 
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3. Assistents 
 

A continuació, apareixen els noms de les persones assistents: 

Participants 
 

Nom Cognoms 

Enric  Rodellas 

Wladimir Szczerban Llatas 

Joaquim Calafí Rius 

Xavier  Pons Fernández 

Gisela Cugat Fernández de la Calzada 

Marc Vila Recio 

Elisa Armengou Orús 

José Luis  Colomer Alberich 

Francesc  Varela 

Josep Lluís Sala Sanguino 

Luis  Aguilar 

Carles  Serrano de Sabastian 

Francesc  Calaf 

Oscar  Quesada 

Lluís  Garcia 
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Organització 
 

Nom i cognoms Organització 

Raúl Sánchez ACTIG 

Irene Compte ACTIG 

Paulino Vallejo ACTIG 

Ricard González ACTIG 

Xavier Carbonell Equip facilitació  ARC Mediació Ambiental 

Mar Fábregas Equip facilitació  ARC Mediació Ambiental 

 
  



Debats sobre Geoinformació 
Workshop 2 – Hèlix Societat - Barcelona, 17 de febrer de 2020 

- 8 - 

 

4. Punt de partida 
 

Per aquesta reunió partim d’algunes qüestions estratègiques que l’ACTIG suggereix 

com a punt de partida dels debats. 

 

Concretament per l’hèlix Societat es convida a reflexionar, 

entre altres aspectes sobre: 

 

1. La geoinformació està al servei i necessitats de la 

ciutadania? La ciutadania “estàndard” necessita 

serveis d’informació geogràfica més enllà d’un entorn 

tipus Google maps? (Cercar i arribar + explorar 

visualment). 

Estem utilitzant prou la potencialitat de la informació geogràfica per a 

contribuir a altres àmbits com la cultura, el pensament crític, el coneixement 

científic, etc, de la població? 

2. Els ciutadans perceben el valor de la geoinformació? En valoren la seva 

disponibilitat? 

3. Les aplicacions de geoinformació d'ús general han estat dissenyades i 

pensades al nostre país? Té això importància en el “per a què” i el “per a qui” 

del seu disseny? 

4. El consum de la geoinformació és d'usar i llençar? 

5. Quins riscos té la geoinformació per a la ciutadania? S’estan protegint 

adequadament els drets associats (dret a l’accés, privacitat, etc.)? És 

conscient el ciutadà mitjà de tota la informació de localització que 

subministra? (on visc, on vaig, on treballo, on pedalo...). 

6. Què proposes per a millorar el coneixement de la informació geogràfica per 

part de la ciutadania del país i per aconseguir que aquesta rebi serveis de 

més qualitat gràcies a la geoinformació? 
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I per cada un dels reptes a treballar a la sessió d’avui es proposen els següents 

elements clau de debat: 

 

Àmbit 1 Consum i valor de la geoinformació. 

 La geoinformació va fer una salt endavant amb l’aparició dels smartphones i el 

desplegament de la xarxa 4G i es va convertir en un element bàsic entre les 

aplicacions per mòbil. En general, Els usuaris accedeixen a la geoinformació de 

manera gratuïta.  

 La ciutadania percep el valor de la geoinformació quan en fa ús o bé 

considera que és un complement a les aplicacions que utilitzar? Es percep el 

cost real de la geoinformació d’accés lliure?  

  Com consideres que és el consum de la geoinformació per part de la 

ciutadania és:molt habitual, puntual, diari, molt poc habitual. 

 

Àmbit 2 Font i aplicacions 

 El consum de la geoinformació és una font d’informació del comportament 

individual i per tant pot derivar en una negoci en ell mateix, independentment 

de la font de producció.  

 Quina seria la millor font de producció  per a la geoinformació usada per la 

ciutadania? Pública, privada, col·laborativa? 

 L’accés a la geoinformació es realitza mitjançant aplicacions. Com creus que 

haurien d’esser la combinació d’aplicacions i dades per a garantir un accés 

universal i lliure a la geoinformació?: aplicacions  privades amb dades 

publiques de lliure accés o aplicacions públiques amb codi obert i dades 

públiques de lliure accés. Oquina altre combinació creus viable? 

 
Àmbit 3 Serveis a la ciutadania 

 L’administració, en general, és la garant de disposar d’informació mesurada del 

territori i accessible als seus ciutadans.  

 La societat utilitza aplicacions de geoinformació de l’administració o bé d’altres 

fonts? 

 Com valores la oferta de geoinformació de les Institucions públiques per a la 

societat catalana?: excel·lent, correcta,  millorable o molt millorable.  
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 Hauria de millora-la o bé pactar amb les empreses que donen aquest servei? 

 

Àmbit 4 Drets de la ciutadania versus la geoinformació 

 L’ús d’informació “gratuïta” previ un acord entre l’empresa i l’usuari obre la 

porta a actuacions no desitjades. 

 Quins riscos pot generar l’ús extensiu de la geolocalització?: drets a la 

privacitat; venda de dades personals a tercers; un nou mecanisme de control 

del comportament individual. 

 Quins mecanismes podrien ajudar a controlar l’ús posterior del nostre 

comportament individual? 
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5. Reptes de la geoinformació i la societat 

ÀMBIT 1 - Consum i valor de la geoinformació 
 

1. Diferenciar entre la geoinformació de base (informació necessària 

per prendre decisions) i geolocalització (la que s’obté amb els 

dispositius mòbils). 
 

Convé aclarir la diferència entre ambdós conceptes, ja que en el cas de la 

geoinformació de base, les administracions públiques han d’invertir-hi, ja 

que es tracta d’una informació de país necessària per governar de forma 

eficient. En canvi el paper de les administracions públiques en relació a la 

geolocalització té més a veure amb legislar i establir el marc legal de 

regulació de seu ús. 

 

 

2. La ciutadania no percep el cost real de la geoinformació. 
 

Això es constata com a fet. El repte en tot cas seria decidir si cal o no que 

la ciutadania percebi aquest cost real tant de la geoinformació com de la 

geolocalització. Potser es preferible que la ciutadania en percebi el valor. 

Visibilitzem el cost o visibilitzem el valor? 

 

 
3. Els experts en geoinformació haurien de contribuir a fer visible el 

cost real de la geoinformació . 
 

Molt relacionat amb l’anterior. Les persones expertes en geoinformació haurien 

de tenir un paper més actiu en fer entendre a la ciutadania l’esforç tècnic i 

econòmic que hi ha al darrera de la producció de geoinformació de base. 

 

 

4. El ciutadà com a “co-productor” de geoinformació. 
 

Molt relacionada amb la proposta 2, caldria trobar la manera d’ajudar al 

ciutadà a que percebi la importància del seu paper com a “co-productor” 

de geoinformació. Implicant-lo d’aquesta manera aconseguiríem millorar la 

seva visió global sobre el importància de disposar d’aquesta geoinformació de 

base. 
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5. Augmentar la visibilitat del valor que aporten actualment les dades 

obertes institucionals. 
 

Cadria revaloritzar cara a la societat l’esforç que estan fent les 

institucions alhora d’alimentar, a través d’ un sistema de dades obert, molta 

geoinformació de base que després s’aprofita per finalitats lucratives 

vinculades a aplicacions mòbils sense pràcticament retorn econòmic pel 

productor de la informació. 

 

 

6. Volem que Google ens faci la feina o volem que els governs 

estiguin a l’alçada i ens serveixin les dades semblantment a com ho 

fa Google? 
 

Es planteja si preferim el servei que ens ofereix Google o volem que la 

prestació equivalent la doni algun servei de l’Administració que es preocupi i 

ens ajudi a gestionar tota aquesta informació disponible. Aquest és un debat 

pendent sobre el que caldrà seguir reflexionant-hi. 

 

S’adverteix que en funció de l’ informació de la que vulguem disposar, 

difícilment la podrà assumir un privat. El cas de la informació relacionada 

amb el patrimoni podria servir d’exemple. 

 

Sembla clar que l’Administració hauria d’invertir més en geoinformació, ja 

que és necessària per prendre moltes decisions d’interès públic. En 

aquest sentit s’entendria la producció de geoinformació com l’equivalent a una 

infraestructura bàsica que l’administració necessita per governar 

adequadament i això llavors s’ha de pagar amb els impostos de tothom. 

Caldria convèncer als polítics de l’interès públic d’invertir en 

geoinformació perquè redunda en els serveis que es proveeixen a la 

ciutadania. 

 

En tot cas és una qüestió que no es pot respondre de manera genèrica. 

Deixar en mans privades la generació d’informació sobre determinades coses, 

pot dur-nos a que determinada informació no aparegui mai perquè des de 

l’àmbit privat no els surt a compte (per exemple la relativa a patrimoni 

arqueològic). Són àmbits en els que no generen pràcticament negoci i cap 

privat voldrà treballar-hi. 

 

Es recorda que des de l’ Administració ja s’està produint molta informació. El 

que segurament caldria és classificar-la millor i segregar-la. L’Administració 

hauria d’aprendre a posar en valor tota aquesta informació ingent que 
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genera i posar-la a disposició d’una manera més fàcil a tota la ciutadania. 

Sovint l’Administració s’enreda amb estándars i és massa formalista  

 

També caldria que el propi funcionariat i treballadors públics de les 

administracions sàpiguen explotar millor i posar en valor tota aquesta 

informació produïda des de l’àmbit públic. 

 

 

Al final es recorda que alguns dels sis punts estan formulats més com a repte 

en clau interrogativa, mentre d’altres són clarament més propositius. 
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ÀMBIT 2 – Font i aplicacions  
 
1. La majoria de la ciutadania no fa ús de geoinformació, sinó que fa 

ús d’un servei amb geoinformació associada. 
 

La ciutadania fa ús bàsicament de serveis, que tenen geoinformació per sota, 

però d’entrada és un servei.  
 

És un tema que requeriria més debat, perquè en alguns cassos ben quotidians 

la ciutadania fa servir directament la geoinformació. 

 

2. Si el servei és d’ utilitat, previsiblement al ciutadà no li farà res 

pagar un preu. 
 

Sempre que el servei sigui d’utilitat i els preus raonables, l’escenari és que el 
ciutadà estarà disposat a pagar per aquest servei. Dependrà molt també del 
grau de conscienciació de la ciutadania sobre el valor de les dades. 
 
Potser la disponibilitat de pagament està més clara si el servei està orientat i és 
útil per les empreses. 
 
 

3. Cal diferenciar la informació generada per l’empresa privada de la 

generada per empresa pública o administració. 

 
Una empresa privada pot fer ús d’una font de producció privada i en canvi 
l’empresa pública o l’administració seria desitjable que recorregués  a fonts de 
producció pública de base col·laborativa amb la ciutadania. 
 
 

4. La millor font de producció a l’administració és la de base 

col·laborativa “ciutadania-administració”. 
 

Molt relacionada amb l’anterior es vol insistir en el protagonisme que pot tenir la 

societat. Resta pendent el debat sobre la qualitat de la informació 

generada per la ciutadania. 

 

En qualsevol cas s’hauria d’afavorir que el ciutadà pugui col·laborar més 

activament en l’actualització d’algunes dades. Es comenta per exemple la 

facilitat amb la que una persona pot accedir a Google street map per canviar la 

direcció d’un carrer mentre la seva administració triga sis mesos en fer un canvi 

semblant en el seu portal. Per tant caldria aprofitar el dinamisme del ciutadà 

per implicar-lo col·laborativament en la millora de la geoinformació 

produïda per l’administració.  
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També es recorda que hi ha plataformes privades que mitjançant l’establiment 

d’incentius o premis animen als ciutadans a fer correccions i proposar canvis. 

Pot ser una via per animar a col·laborar en la millora de les dades. 

 
 

5. Enfortir la col·laboració entre empresa i administració per fer més 

visible la informació que es genera. 
 

Quan l’empresa genera informació que és valoritzable, l’administració, com a 
custodia d’aquella informació que ha de posar a disposició de la ciutadania,  
hauria de col·laborar més en el manteniment d’aquelles dades i no traslladar 
tant la responsabilitat a les empreses. 
 
 

6. Establir mecanismes de validació per part de l’administració. 
 

Continuant amb l’idea anterior, si s’arriba a un cert consens en els criteris de 

col·laboració entre empresa i administració, l’administració hauria de validar 

aquesta informació? Té més validesa la informació que ve de l’administració, 

que la informació provinent del ciutadà o de l’empresa?. 
 

Es suggereix que l’Administració podria categoritzar la informació que obre a la 

ciutadania  entre informació validada i contrastada (sigui de l’origen que sigui) i 

informació no validada però que pot resultar útil al ciutadà. 

En el cas de la informació no generada o no controlada per l’Administració 

es proposen mecanismes de validació basats en el retorn que en fa 

l’usuari en termes de satisfacció sobre la qualitat de les dades utilitzades. 

El feed-back ciutadà (mitjançant “likes” o instruments semblants) serviria com a 

mecanisme indirecte senzill de validació.  

 
 

7. Donar valor a la informació generada 
 

Es proposa que es faci a través d’una taxa o d’una API Key (Application 

Programming Interface Key) o algun altre mecanisme. És important buscar 

alguna manera per fer que el ciutadà conegui que la informació generada té un 

valor. 
 

Potser no es tracta tant de que la ciutadania pagui sinó de cercar un 

mecanisme que visibilitzi que hi ha un cost darrera la generació d’informació. 

Es suggereixen mecanismes que poden ajudar a que la ciutadania prengui 

consciència como ara: a) lliurar una factura con es detalli el cost que ha tingut 

generar aquella informació; b) posar algun tipus de “barrera” quan es vulgui 

accedir a la informació, que no impliqui forçosament un pagament, sinó 
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l’adhesió per exemple a unes “condicions d’acceptació” on s’indiquin els costos 

associats a la generació i manteniment d’aquelles dades. 

 

 
8. A la majoria de la ciutadania no li preocupa si les aplicacions que 

utilitza són en codi obert. 
 

Al ciutadà no li importa si una aplicació que utilitza és de codi obert o no. Ell o 
ella utilitzen un servei i en general no tenen el coneixement ni l’interés de 
saber-ho. 
 

Si pensem que és millor el codi obert, s’haurà de pensar alguna manera de fer 

veure els beneficis que això comporta a la ciutadania. 

 
 

9. La informació que generem nosaltres no ha de ser pública i ha 

d’estar regulat el seu tractament. 
 

Caldria estudiar-ho en cada cas, però conscients de que el consum de la 
geoinformació és una font d’informació del comportament individual, caldria 
fixar per llei un tractament agregat d’aquestes dades que generem que tampoc 
haurien de ser públiques. 
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ÀMBIT 3 Serveis a la ciutadania 
 

1. Les dades no estan prou preparades per la utilitat que vol la 

ciutadania 
 

El ciutadà el que vol és el servei. Vol que les aplicacions li siguin útils. Sovint 

l’Administració genera un munt de dades en brut però que no són útils al 

ciutadà. 

 
 

2. La ciutadania hauria d’exigir que la geoinformació estigui 

associada a les línies bàsiques de l’interés general. 
 

La ciutadania s’hauria de poder implicar en orientar la política pública de 

provisió de dades cap a aspectes d’interès general relacionades amb els 

entorns smart, el medi ambient, l’origen de l’energia o l’alimentació responsable 

per citar alguns exemples . 

 
L’Administració també hauria de ser més proactiva alhora de fer partícep 
a la ciutadania sobre l’interés per les dades que pot proveir. 
 
Potser es podria implantar algun tipus de codi deontològic que garanteixi 
que l’ús de les dades geoespacials mai vagi en contra de la ciutadania 
que contribueix a generar-les. Es tractaria de recuperar una filosofia semblant a 
la que s’aplica en les legislacions de protecció de dades particulars. 
 
En la relació amb l’Administració, manquen mecanismes de transparència 
cara a la ciutadania. Tot i que el marc legal actual ho preveu, encara costa 
massa que les administracions facilitin les dades que la ciutadania 
sol·licita, sabent que hi ha certa informació que no resulta fàcil de donar 
perquè implica prèviament una mínima elaboració o transformació. 
 
 

3. Es valora de forma desigual el servei de l’Administració com 

productor de geoinformació accessible a la ciutadania. 
 

Des de sector més empresarial el servei es valora força bo però de cara a la 

ciutadania es considera que és bastant millorable. 
 

Es proposa que la relació de geoinformació generada per l’Administració 

respecte al PIB de l’Estat esdevingui un indicador. Ajudaria a entendre quin és 

el topall de diners que pot invertir cada administració en la generació de dades. 
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4. Enfortir la col·laboració entre les empreses i l’administració. 
 

Tothom està d’acord que el món de l’empresa és molt més àgil i capta les 

necessitats de la ciutadania amb més rapidesa que l’administració. 
 

D’altra banda l’Administració s’hauria de plantejar exigir a les empreses que 

posin a disposició algunes dades que a vegades es resisteixen a cedir que 

millorarien la qualitat de la informació que es facilita a la ciutadania. Caldria 

activar per la via legislativa algun instrument que permeti aquesta transferència 

d’informació de les empreses cap a  l’Administració pública per raons d’interès 

general. 

 

 

5. Actualització i manteniment de dades per donar un bon servei al 

ciutadà. 
 

Es recorda que donar un bon servei al ciutadà significa actualitzar i mantenir 

les dades. Si es treballa amb dades antigues el servei perd molta utilitat.  

 

 

6. No perdre de vista el paper de Google. 
 

És pràcticament impensable treure a Google de l’equació. Google va associat 

de “serie” a l´ús quotidià de la geoinformació i geolocalització per part del 

ciutadà a través dels smartphones i plataformes web. Hem de ser conscients 

que té una massa crítica i una influència enorme . Google pot arribar a ser 

una eina global de geoinformació que passi per damunt de la majoria 

productes equivalents (cartogràfics o de serveis) generats per 

l’administració. Cal estar atents ja que si es consolida aquesta tendència pot, 

d’una banda desincentivar l’interès públic en generar algunes dades i d’altra 

banda la gestió de geoinformació global passa a concentrar-se a mans 

privades mogudes per l’afany de lucre. 
 

Es recorda que hi ha algunes aplicacions d’alguns Ajuntaments o d’altres 

administracions millors que Google, però no es fan servir perquè la gent 

tampoc les coneix. De fet s’hauria d’invertir en publicitat perquè donar a 

conèixer al gran públic totes aquestes altres aplicacions . Google hauria de 

ser un complement, no una eina global. 
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7. L’Administració podria donar molta millor informació. 
 

És un repte. Caldria millorar la transversalitat dins la pròpia administració en la 

gestió interna de les dades. També cal facilitar l’accés del ciutadà a aquesta 

informació. Sovint la ciutadania o bé desconeix les vies per aconseguir la 

informació o desconeix l’existència d’informació rellevant o un servei que està 

disponible però que l’Administració no s’ha preocupat de difondre  o donar-li 

visibilitat. 
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ÀMBIT 4 Drets de la ciutadania versus la geoinformació 
 
1. Necessitat d’un protocol de la LOPD (Llei Orgànica de Protecció de 

Dades)/ RGPD (Reglament General de Protecció de Dades) similar 

als creative commons. 
 

Partint de que la Llei i el Reglament en sí mateixos no són massa intel.ligibles, 

des del món de la geoinformació necessitaríem alguna cosa semblant als 

creative commons. Estem parlant de donar instruccions clares i senzilles 

aclarint si la informació que es facilita per exemple prescriu un cop se n’hagi fet 

un ús determinat o si la informació es posa a disposició perquè es pugui 

“revendre”, completar, anonimitzar o no.   

 
 

2. Les persones en general desconeixem quines dades personals 

tenen les empreses de nosaltres. 
 

Paradoxalment a través de Google tenim una finestra per saber-ho, però en 

general no ho sabem. Per exemple no sabem quina informació personal té de 

nosaltres l’ Institut Cartogràfic de Catalunya o tampoc sabem quines dades 

nostres té la Administració pública. Hauríem de veure como gestionar aquesta 

situació i com podem, a través de mesures legislatives, obligar a uns i altres a 

que en n’informin.  

 
 

3. Manca la participació d’experts socials en tot aquest debat. 
 

La gent que es dedica a la geoinformació pertany, majoritàriament al vessant 

més tecnològic. Els experts socials podrien ajudar a definir els drets sobre les 

nostres dades i donar pistes de com millorar la seva gestió.  

 

Potser l’opció òptima seria un doble perfil, és dir, un expert que conegui a fons 

les bases de la geoinformació i la seva tecnologia  i pugui aportar a la vegada 

una mirada més social. 

 
 

4. Inequitat entre “donar dades” i exercir el dret de rectificació o 

cancel.lació. 
 

A l’hora de “donar” dades tot són facilitats. En canvi els tràmits associats a la 

rectificació o cancel·lació són molt més dificultosos. Per fer aquests tràmits (de 

saber quina informació tenen de un mateix les administracions i sol·licitar que 

l’esborrin) sovint ens obliguen a fer gestions presencials farragoses  
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5. Incrementant el coneixement en geoinformació les persones seran 

més conscients dels riscos. 
 

Si s’ensenyés més geoinformació a escoles i universitats, el alumnes, futurs 

ciutadans de dret i professionals, prendrien més consciència dels riscos 

associat a la gestió de totes aquestes dades per part de les empreses i les 

administracions i es podrien implicar més en el debat.  
 

Es proposa incorporar a la formació reglada el coneixement sobre les 

potencialitats que pot tenir la generació de dades. 

 
 

6. Aprofitar l’impuls d’algunes experiències innovadores en 

l’estratègia de gestió de dades personals que es podrien aplicar a 

les dades cartogràfiques. 
 

En Tim Beerners (relacionat amb l’”http” i els hiperlinks) ha tirat endavant una 

iniciativa força interessant a través de l’ empresa, Solid, on cadascú pot tenir 

una certa gestió de la seva informació. Aplica una estratègia de gestió de les 

dades personals que també es podria aplicar a les dades cartogràfiques. 

 

 

7. Contemplar l’opció de que es pagui a les persones pel fet d’utilitzar 

les seves dades personals. 
 

Tot i que es un tema a debatre, alguns voldrien que l’usuari pugui cobrar pel fet 

de que algú utilitzi la seva informació personal. 

 

 

8. Estem disposats com a usuaris a pagar per serveis on se’ns 

garanteixi la privacitat? 
 

Partim de que la gent es pensa que molts dels serveis i aplicacions són 

gratuïtes però en realitat, tot i no costar-nos diners, estem cedint a cost zero les 

nostres dades, que poden arribar a ser molt valuoses des d’un punt de vista 

comercial. 

 

És a dir, no es tracta tant de pagar per protegir la privacitat, que per llei ja 

hauria d’estar garantida, sinó en tot cas de pagar per serveis que ara mateix 

se’ns ofereixen com a gratuïts quan en realitat es basen en fer negoci a costa 

de la cessió de les nostres dades. No ens fan pagar per un producte perquè el 

producte som nosaltres mateixos. 
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Tampoc queda clar que la societat en general estigui disposada a donar aquest 

pas. Es recorda que quan”Whatsapp” va intentar cobrar un euro pel servei va 

provocar una rebuig a nivell mundial. 

 

 

9. Es podria desenvolupar una “demo” per mostrar a la gent tot allò 

que es pot fer amb dades privades i geoinformació. 
 

Seria una eina que podria servir per sensibilitzar a la gent sobre el que es pot 

arribar a fer amb les seves dades privades. Això clarament podria ser un repte 

per Instamaps. 

 

 

10. Visibilitzar el “modus anònim” dels mòbils. 
 

Emulant l’opció “modus avió”, els mòbils haurien de tenir l’opció “modus 

anònim” (no rastrejable en relació a on anem i el què fem a través del mòbil) en 

un lloc més visible. Sembla que aquest opció ja hi és però resta amagada i poc 

accessible. 
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Finalment es fa una reflexió. És important que quan es redacti l’ informe final, a més 

de totes aquests propostes prou interessants s’abordin algunes qüestions fonamentals. 

Una de les principals té a veure amb presa de consciència com a col·lectiu del risc que 

la societat perdi el control d’una eina tant potent com la geoinformació i se li giri en 

contra.  

 

És veritat que és difícil trobar l’equilibri. Ara mateix amb el control de cotxes pel tema 

de les baixes emissions, l’administració, amb una finalitat lloable de millorar la qualitat 

de l’aire i la salut dels ciutadans de l’ Àrea Metropolitana,està recollit un munt de dades 

i d’imatges amb dades associades (tipus de cotxe, hora de circulació, nivell de 

contaminació del vehicle, etc) que fora de control es poden utilitzar amb finalitats 

lucratives (increment d’assegurnaces) i de control social (zona de moviment preferents 

dinsl’entorn urbà) que acabin penalitzant al ciutadà.  

 

La geoinformació mal gestionada té un potencial monstruós de fer mal, 

comparable al de la neurorobòtica o l’ enginyeria genètica. Aquest tipus de reflexió 

ha d’impregnar el document estratègic final. Caldria preguntar-se si encara som a 

temps de legislar per evitar tots els seus possibles efectes perversos o potser ja anem 

tard. 

 

  

Barcelona, 17 de febrer de 2020 


